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A hulladékszegény 
technológiákról 

A hulladékszegény techno-
lógiák alkalmazásáról ked-
den Budapesten nvolc 
KGST-tagáliam szakembe-
reinek részvételével négyna-
pos nemzetközi konferencia 
kezdődött. A tanácskozás az 
MTESZ, a Szocialista Orszá-
gok Tudományos-Műszaki 
Szervezeteinek Szövetségé 
(FENTO) és a KGST tudo-
mányos-műszaki együttmű-
ködési bizottsága közösen 
hívta össze. Az ötévenként 
sorra kerülő konferencia bu-
dapesti ülésén Bulgária, 
Csehszlovákia. Kuba. Len-
gyelország, Magyarország, 
Mongólia, a* NDK és a 
Szovjetunió csaknem. 5Ü0 
szakembere tekinti át. hogy 
milyen eredményeket értek 
el az ipari és a mezőgazda-
sági termelés hulladékának 
csökkentésében, valamint a 
hulladékok újrahasznosításá-
ban. 

A tanácskozást Tóth Já-
nos, az MTESZ főtitkára nyi-
totta meg. majd Ábrahám 
Kálmán államtitkár, az Or-
szágos Környezel- és Ter-
mészetvédelmi Hivatal elnö-
ke a gazdasági haladás es c 
környezetvédelem kapcsola-
tát elemezte. Kiemelte, hogy 
a hulladékszegény technoló-
giák gyakorlati bevezetése 
korunk környezetvédelmé-
nek kulcsfontosságú kérdé-
se. Az OKTH elnöke hang-
súlyozta, hogy a KGST 
együttmüködéf/ környezet-
védelmi programjában a 
hulladékszegény, vagy hul-
ladékmentes technológiák 
széles körű alkalmazása ki-
emelt feladatot jelent. Vöro 
Árpád ipari miniszterhelyet-
tes 'e technológiák ipari be-
vezetésenek hazai eredmé-
nyeiről és feladatairól szólt 

Pártdelegáció 
utazott 

Valenciába 
A spanyol testvérpárt va-

lenciai tartományi szervei 
meghívásának eleget téve 
tegnap reggel Spanyolor-
szágba utazott az MSZMP 
Csongrád Megyei Bizottsá-
gának háromtagú delegáció-
ja. Szabó Sándor, a megyei 
pártbizottság első titkára — 
a küldöttség vezetője —, 
Székely Sándor, a szegedi 
városi pártbizottság első tit-
kára és Molnár Lajos, a 
megyei párt-vb tagja — a 
küldöttség tagjai — valen-
ciai tartózkodásuk során a 
két terület pártszervei kö-
zött már korábban kialakult 
testvéri kapcsolatok további 
szélesítésének, elmélyítésé-
nek lehetőségeit tanulmá-
nyozza. 

Pártküldóttségünket teg-
nap reggel a Ferihegyi repü-
lőtéren Bartha László, a me-
gyei pártbizottság titkára 
búcsúztatta. 

Ki vegyen tüzelőt? 

Fűtésszezon elölt a gázvezetéképítésről 
Aki persze egyre csak vár és 

vár, aligha vigasztalódik az-
zal, hogy másutt már a gá/.i-
Iáng melegíti a vizet. Az 
Viszi fűtési szezonhoz köze-
ledvén, még inkább érthető 
azok aggodalma, akik még 
az idén számítottak a veze-
ték elkészültére, de bizako-
dásuk időközben alábbha-
gyott. Mondjuk, amiatt, 
mert' a kivitelezőjük egyik 
napról a másikra otthagyta 
a félkész vezetéket, s Sze-
geden kivül vállalt munkát, 
vagy anyagbeszerzési nehéz-
ségekre hivatkozott az egy-
helyberi t(kT><ft:í*'mYm.vnrn/.i 
laként. Megvalósuló az idei 
esztendőre tervezett prog-
ram? — kérdeztük hát a 
gázvezeték-építések koordi-
nálásával megbízott Iniuk 
(az 1KV leányvállalatának) 
igazgatójától, Baczkó Ist-
vántól. 

Harminckét kilométer. 111 
utca vezetékének megepité-
sére kapott megbízást a Sze-
gedi Építőipari Szövetkezet, 
az. Alivizig és a Dégáz az 
idén, miután a, tanácstagok-
kal, a területpolitikai mun-
katársakkal egyeztették az 
elképzeléseket. (Időközben 
még .további nyolc utcát 
fölvállallak a kivitelezők.) A 
kelleténél kissé később, a 
hideg miatt csak március-
ban kezdtek munkához. — 
szigorúbb műszaki előírá-
soknak léve eleget. (A nyo-
máspróbák rendjén változ-
tattak] az idén már többszö-
ri terhelésnek teszik ki a 
vezetéket, a csövek összehe-
gesztésénél, az elemek kap-
csolásakor is másfaj ta sza-
bályokat kell érvényesíteni, 
vizsgához kötik a műszaki 
ellenőrzést stb.) Mindez per-
sze megmutatkozik a költ-
ségekben is: a lakosság ter-
heit 1985-höz képest 8-10 
százalékkal növelték a geo-
déziai bemérések, árválto-
zások, az anyag- és bérkölt-
ségek emelkedése. 

A legolcsóbban még min-
dig a Dégáz dolgozik — 
épp ezért ez a vállalat kap-
ta a megbízások negyven 
százalékát (Az Alivizig a 37. 
a SZ.ÉSZ a 23 százalékát.) 
Ami pedig a pillanatnyi 
„készültséget" illeti: az 
együttesen 119 utca (¡6 szá-
zalékában befejezték vagy 
hamarosan befejezik a mun-
kát, 26 százalékában pedig 
még*ezután (!) esedékes az 
első kapavágás. Nyolc utca 
tervezett építése elmarad az 
idén — többnyire a magas 
árak miatt. Más kivitelező-
vel jövőre talán újra pró-
bálkozhatnak eze)4 a veze-
téképítésre szövetkezett kö-
zösségek is. 

•A napokban az Inlak 
egyeztette partnereivel a 
befejezési határidőkel. ázo t t 
elhangzottak szerint az Ati-
vizig minden utcáját el-
hagyja, mire beköszönt a 

1980 és 1985 közölt 
353 szegedi utcában 
épült gázvezeték, több 
mint 139 kilométer 
hosszúságban. 7 ezer 
959 szegcdi háztartás-
ban vettek búcsút a tü-
zelővásárlás, -behordás. 
begyújtás, tüzelés, kiha-
muzás szertartásától. 
Összességében 52 millió 
forinttal gyarapodott a 
város közműrendszere, s 
ebben az összegben 
nincs benne az a körül-
belül 25-"?6 millió fo-
rint, ami -a társadalmi 
munkák érteke. A la-
kosság önerejével támo-
gatott gázvezeték-épí-
tés leglátványosabb éve 
a tavalyi volt: 137 utca 
lakói kaptag korsze-
rűbb fűtésre lehetősé-
get. Ezt fölülmúlni már 
aligha lehet: nincs is 
már ennyi, gázvezeték 
nélküli utca Szegeden. 

fűtési szezon. A Dégáz es a 
SZÉSZ december 31-i be-
fejezési határidőt vállalt — 
hiszen dolgozóikat az, év 
minden szakában foglalkoz-
tatniuk kell. A Dégáznál — 
mivel 18 utca van még az. 
el nem végzett munkák lis-.s kőkét 
táján — azt fontolgatják, 
hogy megbízhatóan dolgozó 
vá 11 a I a ti munka közössége i k -
kel gyorsítják meg az. épí-
tést. Mimiezek alapján ki-ki 
eldöntheti, vesz-e es mennyi 
szilárd tüzelőt. A mérlege-
lés elve az. lehet: ahol szep-
tember 15-ig nem kezdődött 
el az építés, ott érdemes 
még lat, szenet venni, ha 
nem is teljes szezonra va-
lót. De ha valakinek ennel 
pontosabb információra van 
szüksége, uz Inlaknál ér-
deklődhet. 

A határidőket még befo-
lyásolhatják az anyagbe-
szerzési gondok: ez idő sze-
rint van elegendő nyomás-
csökkentő, s csak a gázórák-
kal lehet esetleg probléma. 
De úgy értesültünk: amiatt 
nem kell a fogyasztóknak 
izgulniuk. Mert ha nem lesz 
óra. a Dégáz átmenetileg 
átalánydíjat számláz majd. 

Anyaghiány okozta egyéb-
ként a SZÉSZ viszonylagos 
lemaradását — hallottuk 
Baczkó Istvántól. — Július-
ban, augusztusban alig-alig 
jutottak anyaghoz, szeptem-
berben is csak kisebb ada-
gokban érkezett cső a Pe-
mütöl. Azért a szövetkezet 
átcsoportosította munkaerőit, 
s jelenleg Szegeden kivül 
foglalkoztatja dolgozóit-. De 
szeptember 22-tól ismét itt 
lesznek, s Szöregen folytat-
ják. a Makarenko és a Kis* 
szövő utcuban pedig kezdik 
a vezetéképítést. Azt is ter-
vezik, hogy több szerelő áll 
majd csatasorba 

Az. inlaknál egyébként 
már a jövő évre gondólnak: 
összeállították az 1987-es 
cimjegvzéseket. Eszerint fő-
leg Kiskundorozsma ad 
majd munkát az. építőknek, 
hiszen ott hamarosan elké-
szül a gázátadó állomás, ami 
a városrészbeii hálózatépí-
tésnek előfeltétele volt. A 
tervekre a megrendeléseket 
már kiadták, a geodéziai ter-
veket folyamatosan szállít-
ják, s lassanként a kiviteli 
tervkészítéshez is hozzáfog-
hatnak:' „Azt szeretnénk" — 
így az Inl'ak igazgatója —, 
„hogy az. év végére mondén 
készen álljon, és amint az. 
idő engedi, kezdeni lehessen 
a vezetéképítést. Úgy szá-
mítjuk, ha 1987—88-ban 
Dorozsma is fölkerül a köz-
műtérképre, lényegében — 
Mihálytelek kivételével — 
egész Szegednek korszerű 
fütőenergiája lesz. Ehhez jö-
vőre a Dégáz 10. az Alivizig 
5, a SZESZ 30 kilométeres 
vezetéket épít. Azután már 
csak az új építési területek 
ellátását kell megoldani, 
meg a keresztutcákban la-

akikhez. a lakótömbök 
két széléről csak egyedi mű-
szaki megoldással lehet el-
vinni a gázt. (Algyőn, Szö-
regen vannak ilyen telkek.) 
Nenf kis költség hárulna áz 
ilyen .kimaradt' lakókra — 
ezért valamilyen olcsóbb 
variáción törik a fejüket a 
műszakiak." 

P. K. 

n nem ivás szabadságáért 
Kétnapos alkohológiai konferencia kezdődött tegnap, 

kedden, Szegeden, a megyei tanács oktatási és továbbkép-
ző intézetében, a megyei tanács vb alkoholizmus elleni 
biz.ottsága. a megyei Köjál egészségnevelési osztálya, a 
megyei tanács művelődési központja, valamint a TIT me-
gyei szervezete rendezésében. 

Megnyitót Szabó G. Lász-
ló, a megyei tanács elnökhe-
lyettese mondott, majd Dob-
ra novies Holta osztályvezető 
főorvos Az alkoholizmus ki-
alakulása. az alkoholbeteg 
gyógyítása címmel tartott 
előadást. Az. alkoholmentes 
klubok munkájúról Raska 
László, az. Országos Alkoho-
lizmus Elleni Klubbizottság 
elnöke és Kordisz Pál, a 
klubbizottság ti tkára tartott 
tájékoztatót. A résztvevők 
délután a témával kapcso-
latos kiállításokat és egész-
ségnevelési filmeket tekin-
tettek meg. 

Ma délelőtt Balogh Mik-
lósáé. az Alkoholizmus Elle-
ni Állami Bizottság titkársá- kiált segítségért. Csapdában 
gának vezetője ismerteti az vergődő áldozat ő, aki te-
alkoholizmus elleni küzde- hetetlenül vergődik, 
lem átfogó programját, — Es áz orvos képes meg-
majd Kósa Erzsébet szocio- menteni? Munkája nem jar 7röZbb\^pohárlsábitás'^ 

<ninaa «.««/' . . . 

— Ennek ellenére azon-
ban betegnek kell tekinte-
nünk az alkoholistát. 

— Igen, de ö másként be-
teg. Ha ugyanis nincs alko-
holtól befolyásolt állapot-
ban, úgy tűnik, rendben van. 
De mi is az, egészség? Testi, 
lelki és szociális jólét. Már-
pedig az alkoholizmus „kór-
okoz.ója" társadalmi tápta-
lajon tenyész ik . . . Ezt is 
gyógyítani kell, csak nem 
gyógyszerrel. Rá kell érez-
nünk az emberi problémák-
ra, gyengeségekre, mögöttük 
föllelhetők a családi gondok, 
u tágabb környezet okozta 
nehézségek. Akár a többi 

itt a hagyományostól eltérő 
munkát végez, segít, de nem 
áll az előtérben: a főszerep 
u klubtagoké, a közösségé. 

— Milyen programmal 
működnek ezek az öntevé-
keny, demokrácián alapuló 
klubok? 

— Határozott célokat tűz 
ki magának az egy közös-
ségbe verbuválódott 30—40 
sorstárs. Arra törekszenek, 
hogy aktív és egészséges le-
gyen a klubélét: mindenki 
megtalálja a maga tevé-
kenységi körét, cselekvési 
lehetőségét. Legfőbb elvük a 
testvériség. Egymás tulaj-
donságait itt hangsúlyozott 
megértéssel fogadják. Egész-
ségügyi, szociális és család-
védelmi segítséget is nyúj t 
ez a közösség, s egyben a 
szabadidő tartalmas eltölté-
sét is biztosítja. Mindezt a 
mozgalmakkal, társadalmi 

!?*Í b . e A e ? : , t l ? l l t 2 f t f > l t ? ^ . Í S szervezetekkel kialakított 
kapcsolat révén is. 

— Hatásuk vajon érvé-
nyesül a klubhelyiség fala-
in kivül is? „Odakinn" nem 

lógus a családok mentálhi-
giénés állapotáról tar t elő-
adást. A konferencia kerek-
asztal-beszélgetéssel zárul. 
Az elhangzott témák közül 
kiemelvén egyet, s a nagyon 
is gyakorlati, hasznos mun-
kát végző alkoholmentes 
klubokról, működésükről be-
szélgettem Raska Lászlóval, 
a nagyfui intézet igazgató 
főorvosával. 

* 
— Mi késztet egy orvost, 

egy pszichiátert arra, hogy 
alkoholistákkal foglalkoz-
zék. hiszen talán sokkal több 
sikerélményt nyújthat ön-
hibájukon kivül megbetege-
dett emberek gyógyítása. 

— Fiatal orvoskoromban 
megtanultam a főnökömtől, 
hogy minden beteg egyaránt 
segítségre szorul, csak ki-ki 
másként. Való igaz. hogy az 
alkoholistát a felszínesen 
ítélő környezet durva, fele-
lőtlen, dologtalan. család-
sanyargatő embernek látja, 
«aki .még el is utasítja a gyó-
gyulás lehetőségét, mivel 
nincs is betegségtudata. 

sok csalódással? 
— Előfordul, hogy az em-

ber mérges, amiért a másik 
nem akar gyógyulni. Az al-
kohológusnak azonban tudo-
másul kell vennie, hogy a 
társadalmi „bacilus alkoho-
licus" ellenszerét nem talál- ü k k elfogadtatni, 
tak fol, s hogy a 2—3 hetes ^ . 
kórházi kezeléssel csak a 
lángokat sikerült eloltania, 
alul még lappang a pa-
rázs . , . 

— A klubtagoknak meg 
kell tanulniuk, hogyan élje-
nek az ivó környezetben 
Nem a társadalom telies 
absztinenciáját hirdetjük, 
hanem a mértékletességet. 
A nem ivás szabadságát 

— Életképesnek, célrave-
zetőnek itéli meg a mozga-
lommá szélesedett klubéle-
tet? 

. . . . . . — Nélkülözhetetlennek - A gyógyulás folyamata turtom Csak ¡fíy ¿rhetö c, 
tehát szükségszerűen kelle 
ne, hogy folytatódjék a kór-
házi kapun kivül is. 

— Föltétlenül, s ebben 
van fölmérhetetlen jelentő-
ségük az egymást segítő kö-
zösségeknek, a gyógyító klu-
boknak. Az orvosnak itt le 
kell vetnie a köpenyt, de a 
mellényt is . . . És lo kell ül-
nie a klubtagok közé, nem 
szembe velük. 

— Mit várhatunk az alko-
holmentes kluboktól? 

— Azt, hogy sajátos esz-
közeikkel segítik áz öngyó-
gyítás folyamatát. Az orvos 

hogy az alkoholizmus elleni 
küzdelemben az orvos gyó-
gvitómunkája — a széles kö-
rű társadalmi segítséggel, az 
egyéni akarattal — megsok-
szorozódjék. Jelenleg az or-
szágban 125 alkoholmentes 
klub működik, s a jövőben 
— az Állami Alkoholizmus 
Elleni Bizottság égisze al.-;t 
— állami segítséggel még in» 
kább kiteljesedik ez a klub-
mozgalom, remélhetően egy-
re több gyógyult embert ad-
va Vissza a családnak, a 
társadalomnak. 

C h i k á n Á g n e s 

Általános iskolai tantervi 
korrekció Cél: a túlterhelés csökkentése 

A tanév végéig folyama-
tosan megjelennek az álta-
lános iskolai tantárgyakhoz 
készült korrekciós tanter-
vek, illetve útmutatók. Az 
új dokumentumokat első-
ként az 1987—88-as tanév-
től használják majd a peda-
gógusok, s így lehetőségük 
nyílik arra. hogy időben 
megismerkedhessenek a tan-
anyag szerkezetét és — 
egyes esetekben — tartal-
mát javító, módosító változ-
tatásokkal. 

Csorna Gyula, az Orszá-
gos Pedagógiai Intézet álta-
lános tananyag- és tanterv-
lej lesztés i iga/.ga lóságán a k 
igazgatója az MTI munka-

társának elmondta: az im-
már több esztendeje meg-
kezdődött tanunyag- és tan-
tervfejlesztési munkálatok 
célja, hogy csökkentse a ta-
nulók túlterhelését, egyen-
letesebbé tegye a gyerekek 
és a tanárok ismeret feldol-
gozó munkáját , s ezáltal 
mód nyíljon a d'ákok ké-
pességeinek és készségeinek 
a mainál hatékonyabb és 
differenciáltabb kialakítá-
sára. A tapasztalatok szerint 
ugyanis az 1978-ban beve-
zetett tantervek esetenként 
nemcsak terjedelmükben 
túlméretezettek, hanem a 
kelleténél elvontabbak. s 
gyakran nincsenek össz-

Jó pontytermés 
A Tisza Halászati Termelő-

szövetkezel megkezdte az 
őszi lehalászást a csanytele-
ki tógazdaságban. A szövet-
kezet vezetőinek tájékoztu-
tasa szerint a 220 hektáros 
tórendszerben az idén is a 
tavalyihoz hasonló jó köze-
pes eredményt várnak, ami-
ről előzetes felmérések, pró-
bahalászalok alapján győ-
ződtek meg. A számítások 
szerint a nettó halhússzapo-
rulat pontyból eléri a 260 
tonnát, a növényevő busából 
pedig a 60 tonnát. i 

Éppen 5 évvel ezelőtt ké-
szült el mezőgazdasági mü-
velésre alkalmatlan, még le-
gelőnek sem minősíthető szi-
kes területen csanyteleki 
modern tógazdaság. ahol 
megteremtették a háló nél-
külilehalászás lehetőséget. A 
víz lecsapolásakor a halak 
gyűjtő medencébe kerülnek, 
ahová — szaknyelven szólva 

— beszöktetik a pontyokat. 
Onnét szivattyús berendezés 
vízzel együtt, tehát kímélete-
sen emeli ki a zsákmányt és 
továbbítja válogalóasztaira. 
Ezzel a módszerrel több ne-
héz fizikai munkafolyama-
tot. mint például az oriasi 
kerítő hálónak a végighúzá-
sát, a halaknak kosárakba 
rakását és a mély mederből 
történő kézi felhordását he-
lyettesitik. 

A lehalászással egyidejű-
leg Csongrád megye városai-
ba szállítják a pontyokat, a 
növényevő halakat pedig zö-
mében exportálják. Egyben 
megtöltik a tároló medencé-
ket. hogy a lakosság téli fo-
gyasztói igényeit kielégíthes-
sék. 

A jövő hónapban, október-
ben kerül majd sor a tiszai 
holtágak és a kisebb-na-
nagyobb víztározók állorná-

nyának „begyűjtésére". 
Csongrád város határában 
van az egyik ilyen mestersé-
ges víztározó, amely 50 hek-
táros, és kiválóan alkalmas 
ivadékok tenyésztésére. 

Az élő vizeken érézteti ha-
tását a tóbb éve tartó szá-
razság, a tavaszi, nyári ára-
dások elmaradása. Az idén 
nem volt igazi zöldár, és az 
alacsony vízállás miatt ke-
vesebb halat ad a Tisza, a 
Maros, valamint a mellékfo-
lyók, mint régebben. Ez egy-
ben azt is Jelenti, hogy ne-
mes halakból: harcsából, 
csukából, süllőből, kecsegé-
ből kisebb mennyiség kerül-
het piacra. Éppen ennek is-
meretében került előtérbe az 
utóbbi évtizedben az inten-
zív tógazdasági tenyésztés, 
amelyből jelentős feladatot 
vállalt ' magára a Tisza Ha-' 
lászati Termelőszövetkezet 

hangban a tanulók életkori 
sajátosságaival. Szükséges-
sé tette a korrekciót az. átál-
lás is az 'ö tnapos tanítási 
hétre: az eredetileg hat nap-
ra tervezett tananyagot csu-
pán a napi óraszámok növe-
lésével ugyanis nem lehet 
maradéktalanul feldolgozni. 

A tantervi korrekcióhoz 
természetesen kapcsolódik a 
tananyag tartalmának kor-
szerűsítése is, pl. egyes ese-
tekben a tudományágak ú j 
eredményeinek integrálása, 
az. ú j pedagógiai módszerta-
ni ismeretek beépítése. A 
tantervi, tantárgyi változá-
sokhoz bizonyos esetekben 
szükség lesz majd a tan-
könyvek és egyeb segédletek 
nagyobb mértékű átalakí-
tására: az útmutatók azt is 
jelzik, hogy mely tantár-
gyakban lesznek új, illetve 
módosított tankönyvek. Ezt 
a munkát egyébként az Or-
szágos Tantervi és Tanköny-
vi Tanács segítségével az. 
Országos Pedagógiai Intézet 
és a Tankönyvkiadó együt-
tesen végzi el. 

A tervek szerint már az. 
iden tanulmányozhatják a 
pedagógusok egyebek között 
az alsó tagozatos matemati-
kaoktatás korrekciós tanter-
vét, illetve útmutatóját. Ez 
elsősorban olyan változtatá-
sokat rögzít majd, amelyek 
teljesíthetőbbé teszik a tan-
tárgyi követelményrendszert, 
valamint jobban segítik a 
tanulók számolási készségé-
nek kialakítását. Ugyancsak 
még 1986-ban megjelenik az 
általános Iskolai rajztan-
anyag korrekciós útmutató-
ja. 1987 első felében pedig 
valamennyi alsó és felső ta-
gozatos tantárgyé. 


